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administrativos. A partir de ahí, en función de la zona donde 
se ubique cada una de esas oficinas, en función de ese estu-
dio que ha demarcado y ha definido las áreas funcionales, es 
donde vamos a ir complementando con distintos técnicos, 
hasta el punto de que muchas de esas oficinas que usted ha 
citado, por ejemplo, Vinaròs la vamos a aumentar en 6 perso-
nas, con lo cual tendrán 12 personas para atender todas 
las necesidades; Villafranca, Vilafranca, perdón, aumenta 2 
personas; Vila-real aumenta 10 personas porque además 
así lo hacemos más eficiente al estar al lado de la estación 
experimental de Vila-real; lo mismo ha ocurrido en Elche 
y en Orihuela para reforzar toda la capacidad que deben 
tener esas dos oficinas comarcales; Vall d’Albaida tendrá 9; 
Morella, 7; Sant Mateu, 4; Llucena, 4; Vall d’Uixó, 4; Segorbe, 
6. Es decir, estamos reforzando, especializando, reorgani-
zando para dar un mejor servicio. 

Y, claro, usted me cita unas órdenes, que es cierto, de consells 
anteriores, del 1993, de 1997, y me cita unas oficinas que yo 
creo que tiene unos datos algo desactualizados porque esa 
no es la estructura que nos hemos encontrado, entre otras 
cosas, porque yo le quiero recordar que ustedes en 2011 
de una tacada, de una firma, se cargaron 117 puestos de la 
conselleria, de los cuales 37 se los cargaron de las oficinas 
comarcales, y 32 en las direcciones territoriales. 

Entonces, no me digan ahora que cómo están las oficinas 
desdotadas de personal porque fueron ustedes los responsa-
bles por las causas que sean, pero fueron ustedes responsa-
bles de esa decisión de dejar desabastecidos de personal, al 
personal abandonado en las oficinas comarcales. Y eso está 
aquí, de 2011. 

Con todo esto continuaremos trabajando de forma parti-
cipada con el sector, por supuesto con los ayuntamientos a 
quienes hemos explicado todas las medidas a adoptar, y con 
los sindicatos, por supuesto, y todo eso se está haciendo con 
la máxima transparencia y participación. Continuaremos y, 
como le decía, estamos integrando además todo aquello que 
nos ha llegado de la fase de consulta pública. 

Y en estos segundos, si me permite el presidente, a mí 
también me gustaría hacer un recuerdo para Carmen 
Alborch porque ha sido una de las personas de las que más 
he aprendido sobre feminismo, sobre arte, y sobre la alegría 
de vivir, y tengo que decir que a una persona como yo, sin 
ninguna experiencia política, Carmen siempre me trató 
con muchísimo cariño. (Parla emocionada) Por eso, gracias, 
Carmen. (Aplaudiments)

Interpel·lació al Consell sobre la valoració que fa dels nivells 
d’inexecució pressupostària que revela el compte general 
de 2017 i les mesures que es pensen adoptar perquè la 
situació no es repetisca en el 2018 i es queden sense executar 
polítiques socials bàsiques i de millora de serveis públics bàsics, 
que formula el diputat Antonio Montiel Márquez del Grup 
Parlamentari Podemos-Podem (RE número 108.883, BOC 296)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera. 

Senyories, continuem amb el següent punt de l’ordre del dia, 
el número 8, que és la interpel·lació al Consell sobre la valo-
ració que fa dels nivells d’inexecució pressupostària que 
revela el compte general. 

La interpel·lació serà formulada per l’il·lustre dipu-
tat, Antonio Montiel, en nom del Grup Parlamentari 
Podemos-Podem. 

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Montiel Márquez:

Buenas tardes. 

En primer lugar, sumarnos como grupo parlamentario y como 
personas, ciudadanos de esta comunidad, a las condolencias 
para la familia socialista por la pérdida de esa gran mujer, de 
esa feminista incansable, luchadora por la igualdad y la liber-
tad que fue Carmen Alborch. (Aplaudiments)

Señor conseller, en relación con la interpelación que quere-
mos hacerle nos preocupa –imagino que es una preocupa-
ción compartida– el nivel de inejecución presupuestaria que 
arroja la cuenta general del 2017, 920 millones de euros sin 
ejecutar, la inmensa mayoría de ellos usted sabe que además 
no pasarán a incorporar remanentes, no son créditos contraí-
dos y por tanto son directamente economías. Pero en un 
tiempo, en esta comunidad, en el que nos encontramos cinco 
puntos por encima de la media de población en riesgo de 
pobreza o exclusión social, la verdad es que las economías 
son casi un chiste macabro. 

Yo creo que es una preocupación que además viene a abun-
dar en algo que ya ocurría, es decir, yo ya sé que usted me va 
a decir que en el año 2014, por ejemplo, que fue el último que 
ejecutó (tossint) el Partido Popular, perdón, íntegramente, 
se quedaron 1.340 millones de euros sin ejecutar. Yo ya he 
hecho los números y en la legislatura 2011-2015 el Partido 
Popular dejó sin ejecutar 4.000 millones de euros, ¿eh?, un 
acumulado de 3.990 largos millones de euros. 

Por tanto, ya sé que esa realidad existía, pero vuelvo a decirle 
que a nosotros nos preocupa el hoy, el hoy del botánico, del 
acuerdo del botánico, y el hoy también de ese 1.500.000 de 
personas en esta comunidad que se encuentran en esa situa-
ción que denunciaba el otro día la Red Europea de Lucha 
contra la Pobreza.

Si repasamos esos novecientos millones de…, veinte millones 
de euros no ejecutados, se detectan, además, aspectos muy 
llamativos en sectores que constituyen piezas fundamenta-
les, columnas vertebrales del estado de bienestar: inejecu-
ción en vivienda, inejecución en educación, inejecución en 
sanidad, inejecución en dependencia. Por tanto, señor conse·
ller, no nos lo podemos permitir. Usted compartirá con noso-
tros esa preocupación y, además, en Podemos, nos negamos a 
admitir estas situaciones como meros problemas técnicos. Ya 
sé que hay un desfase entre el tiempo del ingreso, el tiempo 
del gasto, en el tiempo de la consignación, en el tiempo de 
la contracción, en el tiempo del pago… Todo esto ya no nos 
sirve.
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Yo creo que hemos de hacer un auténtico esfuerzo para 
sostener una filosofía y una práctica política que nos evite 
estas situaciones. Usted sabe que hemos dicho desde esta 
tribuna muchas veces, hemos insistido en la necesidad de 
arbitrar mecanismos de seguimiento y evaluación de las polí-
ticas públicas, sin mucho éxito. También lo sabe. 

Un elemento clave para el cumplimiento de las políticas 
públicas, para la implementación de políticas públicas, es 
la tarea de asignación y gestión de recursos. Echamos de 
menos, en este Consell, un esfuerzo para adoptar medi-
das para anticipar, prevenir y corregir los índices de inejecu-
ción presupuestaria. Creemos que es imperdonable que nos 
encontremos, que repitamos estas situaciones del pasado y 
creemos que no es un problema técnico. Creemos que debe 
ser tratado, debe ser abordado como un problema político.

Estoy seguro de que usted como conseller e incluso como 
académico, se habrá planteado más de una vez los proble-
mas que genera la gestión pública y, por tanto, la necesidad 
de mejorar y de cambiar los métodos de trabajo. Entre esos 
métodos de trabajo que consideramos fundamental cambiar 
está el sistema de asignación y gestión de recursos. 

Nos permitimos llamar la atención sobre el hecho de que 
en otras comunidades autónomas, en otros países de nues-
tro entorno se está trabajando con una filosofía diferente 
en la gestión del gasto público, filosofías como, por ejem-
plo, la gestión por resultados y otros sistemas que admiten, 
sobre todo, una mayor claridad a la hora del seguimiento y la 
evaluación sincrónica de la gestión del gasto, de tal manera 
que el criterio de eficiencia en la asignación y en la gestión 
de los recursos, tanto en la asignación, lo que llamaríamos la 
eficiencia asignativa como la eficiencia operativa, puede ser 
evaluada en tiempo real de manera simultánea a la ejecución 
del presupuesto.

No vamos a pedir hoy aquí, como se ha hecho ya en 
Cantabria, y ya se encuentra funcionando, una comisión 
de seguimiento de la ejecución presupuestaria porque nos 
encontramos al final de la legislatura. En Cantabria, desde 
hace seis meses, gracias a una iniciativa de Podemos, existe 
una comisión parlamentaria de seguimiento y ejecución 
presupuestaria. Sé que llegamos tarde para esa petición 
aquí, pero nos permitimos llamar la atención sobre la nece-
sidad de que su conselleria aborde una política, una actua-
ción concreta de asignación de medios personales y un plan 
de trabajo para evitar que el 2018 se produzca una situación 
semejante a la que se ha producido en el 2017. Y creemos 
que, además, el prestigio, pero no solo el prestigio, la credibi-
lidad del gobierno del botánico va a tener mucho que ver, en 
la próxima cita con las urnas, con esos niveles de ejecución 
presupuestaria.

Nos permitimos recordarle la necesidad de planes estra-
tégicos de información permanente de resultados, no el 
Excel típico de la página web de Gva, sino la necesidad de 
que usted mismo, a iniciativa propia, compareciera periódi-
camente ante esta cámara para dar cuenta, precisamente, 
trimestralmente, al menos, de la gestión presupuestaria.

Nos parece fundamental que existan indicadores de cum-
plimiento de resultados. Nos parece fundamental, en defini-
tiva, que haya un compromiso firme por hacer las cosas de 
otra manera. Para eso hemos venido. Hemos venido no para 

volver a argumentar, desde la tribuna, que hay problemas 
técnicos, falta de medios, inercias del pasado, etcétera, etcé-
tera. Todo eso, señor conseller, ya lo sabíamos.

Es necesario practicar, poner en práctica otro tipo de polí-
tica y, sobre todo, asumir también el coste político de explicar 
por qué fallamos, en qué fallamos y qué vamos a hacer para 
resolverlo.

Esperamos un compromiso muy serio por parte de su conse·
lleria en este sentido.

Muchas gracias.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Montiel.

Li contestarà l’honorable conseller a la interpel·lació 
plantejada.

 
El conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, president.

Efectivament, qualsevol inexecució és preocupant. Té raó 
vosté, que participe d’eixa preocupació, sobretot perquè, 
com vosté sap, encara el nivell de pobresa en esta comuni-
tat és massa alt per al que hauria de ser. I, per tant, l’acció 
governamental, l’acció dels poders públics democràtics és 
molt important que se faja fins a les últimes conseqüències 
en la mida en què els que creem que els poders públics demo-
cràtics estan per a augmentar la cohesió social i per a incen-
tivar les activitats productives i la redistribució de la riquesa, 
evidentment, estes eines han de ser eficaces. I, per tant, si 
una obsessió se’ns ha de dir, als partits progressistes, òbvia-
ment, és alimentar esta eficàcia dels poders públics.

És veritat..., i vosté dirà, «és que sempre diu el mateix»; és 
que no s’ha resolt el tema. És que tenim la mitat de funcio-
naris per mil habitants que té Extremadura per fer exacta-
ment el mateix. És que tenim 800 euros per capita menys 
que Cantàbria per a fer el mateix. I varetes màgiques no n’hi 
han. Jo puc fer-me càrrec de dir, «he jugat per fer una eficièn-
cia amb els pocs mitjans que tinc»; sí, però són els que tinc. 
És que eixe és el tema. A mi no m’han permés per les taxes 
«ditxoses» de reposició, millorar i acostar-me a la mitjana de 
dotació de mitjans humans i mitjans materials per a poder fer 
el que vosté vol i el que jo vullc. Si és que el problema és que 
els dos volem el mateix.

Per tant, açò és important. I és important també el que vosté 
diu. És que a mi m’agrada el que vosté ha dit, que hi haja una 
comissió de seguiment o que jo vinga a donar explicacions. 
Me sembla perfecte perquè explicaríem estos condicionants 
que tenim. És a dir, varetes màgiques no n’hi han. Tu tens 
uns condicionants, pots fer determinades coses i, si no, és 
alçar falses expectatives. Jo faré això quan tu no pots fer-ho, 
perquè no tens mitjans per a fer-ho. I això tampoc val, eh?

Però en el bon sentit de la paraula. És a dir, és que el que a 
mi m’agradaria és explicar què es pot fer i amb quins mitjans 
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podem fer-ho, perquè, al final, els que compartim la idea que 
estem ací per a millorar la vida de la gent, crear falses expec-
tatives tampoc és bo.

Anem a... De tota manera, han de saber vostés que hem 
creat una subdirecció general en la Direcció General de 
Pressupostos, justament per a fer seguiment de l’execució 
pressupostària i tot això. Per tant, estic en condició de dir-li 
que en el pròxim futur, supose que encara dins d’esta legisla-
tura, estaré en condicions d’oferir treballs una miqueta més 
elaborats dels que puc donar-los ara que, per descomptat, 
intentaré donar-li.

Per tant, anem ja al plantejament que fa la seua senyoria. I 
en eixe sentit, cal fer algunes precisions. Algunes les ha fet 
vosté, però no per això no deixen de ser veritat. I és que la 
xifra que vosté dóna, que és de 920 milions, suposaria..., 
d’inexecució, suposaria el 4,76 del pressupost definitiu de 
l’exercici, que va superar, vull recordar-li, més de dènou mil 
milions.

Per tant, la situació es pot vore..., com que s’ha executat el 
95,24% del pressupost, la xifra, per cert, més alta dels últims 
anys; més dels díhuit mil quatre-cents trenta-sis executats, 
el que significa un increment de l’1,8 respecte de l’any 2014, 
l’últim, com ha dit vosté, del Partit Popular.

Però, com deia abans, la xifra d’inexecució a què fa referèn-
cia la seua senyoria, és molt més baixa. Sap per què? Perquè, 
d’entrada, vosté pose en la mateixa..., les operacions finan-
ceres; les operacions financeres, és a dir, les amortitzacions 
del deute, els pagaments de l’endeutament i les injeccions 
de capital al cens del sector públic i altres. Si em permet la 
broma, que no és broma, perquè estem parlant de coses molt 
serioses, això seria, fins i tot, una bona notícia.

Només eixos capítols de despeses financeres absorbixen 36 
milions d’euros que es corresponen a variacions en els calen-
daris de venciments, que no és cosa que ha de vore amb la 
gestió. Són calendaris de venciments que vénen fixats i, per 
tant, insistixc, no es poden atribuir pròpiament a la gestió, 
perquè amb això es fa front a la llosa de les obligacions 
econòmiques heretades.

Però no acaba ací la cosa, perquè també hi han més de 
cinquanta-huit milions en interessos del deute que no s’han 
executat. I, en eixe sentit, no diré que siga una llàstima, com 
pot imaginar.

És més, en despeses de funcionament hem estalviat 158 
milions, i en el conjunt de les operacions corrents són vora 
quatre-cents milions els que integren la xifra total.

Quant a les operacions de capital, ha de saber que més de 
cent cinquanta milions d’euros atribuïts a inexecucions 
corresponen al famós PIP, al famós Pla d’inversions producti-
ves de l’època del Partit Popular que, com vosté bé sap..., pla 
Confiança, jo diria «pla desconfiança», no?, que, com vosté 
sap, va tindre una correspondència, una col·laboració amb 
l’àmbit municipal i va ser, és, una de les herències més desas-
troses de la gestió del govern del Partit Popular, que va inten-
tar emular els programes estatals del govern de Rodríguez 
Zapatero dels plans E, pla E-1 i E-2, però aquells sí que se 
pagaren com tocava i, estos, encara estem pagant-ho.

Tot el contrari del que va acabar passant, insistixc, amb el pla 
Confiança, que va donar de tot menys confiança, perquè va 
suposar un autèntic desastre ple de problemes i expedients 
amb nombroses irregularitats administratives que hem 
hagut de solucionar, fins i tot amb empreses adjudicatàries 
en concurs de creditors o iniciatives sense disponibilitat de 
terrenys, sense disponibilitat de terrenys.

Molts projectes paralitzats en este Consell han hagut de 
redreçar-se al temps que donar als ajuntaments la possibili-
tat, com vosté sap molt bé, de reformular alguns d’ells perquè 
foren verdaderament útils per a la ciutadania, i ampliant el 
termini per a fidelitzar-los. Quants elefants blancs se varen 
plantejar en eixe pla E per part dels ajuntaments amb la 
col·laboració del govern del Partit Popular?

Eixes quantitats, per tant, tampoc deriven directament de la 
gestió d’este Consell en sentit estricte. Sovint no ha estat en 
les seues mans, donat que forma part d’eixa herència enveri-
nada de l’anterior govern que encara estem tractant de fini·
quitar. Tanmateix, es comptabilitzen com a partides no execu-
tades. I està en els informes, eh?, (inintel·ligible) ... l’altre dia; 
vam haver d’explicar al ministeri d’hisenda tot açò que li estic 
explicant jo a vosté.

A més d’esta circumstància, en el còmput global s’inclouen 
també 69,6 milions del capítol VII, transferències de capital 
provinents d’ajudes en matèria de vivenda entre romanents 
i modificacions que l’anterior Consell –no cal que diga de qui 
era la responsabilitat; s’enrecorda vosté de qui era la conse-
lleria d’obres publiques en aquell moment?– va deixar sense 
reconéixer o sense resoldre, encara que queden comprome-
ses, i així estem retornant els drets als valencians molts anys 
després, malgrat els problemes, com ara la localització dels 
beneficiaris.

També al capítol VII, hi ha 5,9 milions que es corresponen 
al descompte per la cancel·lació anticipada de l’aval de 200 
milions atorgat a l’SGR en l’any 2013 que, com tots vostés 
recordaran, va ser un altre dels forats negrets de l’anterior 
govern del Partit Popular que ens va deixar a tots els 
valencians.

Un ens que aquell Consell utilitzava de forma malament, 
de mala gestió, sense control, i que este Consell ha recon-
vertit en una peça fonamental del nou model de negoci 
(inintel·ligible) ... públic.

Hem passat de l’SGR dels amics del poder a l’SGR centrada 
en les persones. Açò és el que puc dir-li en estos huit minuts 
que he tingut en la primera intervenció.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Senyor Montiel, per acabar de formular la interpel·lació. Si 
vol, des de l’escó. Com vosté vullga.
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El senyor Montiel Márquez:

Sí, des de l’escó, que és prou tard ja. No vull esgotar la pacièn-
cia de les seues senyories.

Señor conseller, yo lo comprendo, pero no me pongo en su 
lugar, no me corresponde. A nosotros nos corresponde reali-
zar control y fiscalización de la acción de gobierno. Y yo le 
digo que, igual que le he dicho antes, que he hecho las cuen-
tas, y el acumulado del Partido Popular, en la legislatura 
2011-2015, ascendía, la inejecución presupuestaria bruta, a 
3.941.477.000 euros, es decir, a cuatro mil millones, prácti-
camente, el acumulado en este momento, 2015-2017 de este 
Consell, son 2.966 millones. Es decir, estamos muy cerca, 
muy cerca, por desgracia, de emular aquel nivel de inejecu-
ción. Ya le digo que en bruto y acepto que, efectivamente, 
hay matices.

Pero, mire, yo recuerdo... Usted sabe, ahora he estado traba-
jando para elaborar el presupuesto de 2018, y es evidente 
que cada conselleria pide, pide, es decir, busca disponer de las 
mayores partidas posibles para cubrir entre sus programas.

Pero usted y yo, que somos veteranos ya de algunas guerras, 
recordará que en los años noventa existía una cosa llamada 
«el presupuesto merecido», ¿eh?, y es que se le daba más 
dinero a quien mejor ejecutaba los años precedentes. Pero, 
claro, porque no tiene mucho sentido que las conselle·
rias peleen por tener más partidas presupuestarias cuando 
presentan resultados de inejecución en partidas clave.

Por tanto, yo no le voy a decir a usted que volvamos a aque-
lla lógica que buenos quebraderos de cabeza le daba a los 
conselleres de hacienda de la época, cuando yo era funciona-
rio de La Generalitat. Pero me parece que un cierto sentido 
común se impone. Y, sobre todo, un ejercicio de humildad. Yo 
creo que estamos en tiempos de recursos muy escasos y de 
muchísima necesidad. Y, por tanto, yo, lo que me preocupa no 
es crear falsas expectativas. Lo que me preocupa es dotar a 
departamentos o a unidades que después son incapaces de 
cumplir con sus objetivos.

Por tanto, vuelvo a decirle, nosotros creemos que es conve-
niente un seguimiento permanente. Celebro que se haya 
constituido esa subdirección general, pero creemos que es 
necesario un seguimiento permanente y una información 
permanente sobre la evolución de los resultados porque, si 
no, solo podemos evaluar resultados al final, es decir, cuando 
se ha cerrado el ejercicio presupuestario y, entonces, ya, los 
daños, muchas veces, son irreparables.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Montiel.

Conseller, des de l’escó, per a contestar la interpel·lació, té 
vosté la paraula.

El conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, president.

Senyor Montiel, per transparència, per voluntat de trans-
parència no quedarà. Vosté sap que ara n’hi han uns quadres, 
vosté apreta un botonet en gvaoberta i pot saber al dia quina 
és l’execució de les partides principals, etcètera.

Vull dir que no vosté només sinó qualsevol ciutadà valencià 
pot fer-ho. Estem per la voluntat de ser eminentment trans-
parents, i ho som. Una altra qüestió, per les raons que li acabe 
de dir, és que de vegades no pugam executar. Però, informa-
ció, transparència, tota.

El que sí que és important, i en això vosté i jo estem d’acord, 
és que algú, persona i equip qualificat, haurà de fer seguiment 
d’això per vore com se poden millorar les coses; i per això hem 
creat esta subdirecció general que acabe de dir-li. Però, el que 
va davant va davant, i el que va davant és una transparència 
absoluta, online; apreta el botonet i sap vosté l’execució que 
n’hi ha. Això era impensable en els temps anteriors.

Per tant, bé, perdone, i sóc el primer que m’autocritique 
perquè crec que se poden fer moltíssimes coses més, però 
són tants fronts oberts que, la veritat... Però, jo estic d’acord 
amb la filosofia que hi ha darrere de vosté i li assegure que en 
això estem perquè ens preocupa.

Una de les coses que vaig dir quan vaig prendre posses-
sió dins de la conselleria és això, que a mi em preocupava el 
finançament, evidentment, el finançament, tots (inintel·ligible) 
..., però també imaginava una administració més eficient per 
les raons ideològiques, ideològiques, que estan darrere de 
l’acceptació d’este càrrec, que és fer de La Generalitat un 
instrument útil a la societat valenciana, no per a fer altres 
coses que se feien abans. I, per tant, (inintel·ligible) ..., el que 
vosté està diguent i la lògica de transparència, se sumen; un 
maridatge perfecte per a intentar que açò vaja endavant.

Jo no vull donar-li més xifres. Li podia donar més xifres... De 
fet, ací tinc dos fulls plens de xifres, però no vull donar més 
xifres. Jo crec que el que queda palés és que convenim amb 
la filosofia del control, del seguiment i de la transparència, i 
amb la necessitat de dotar-nos de més mitjans.

Jo, quan algunes vegades se planteja més dotació de recur-
sos, etcètera, jo veig la capacitat que jo tinc per a avalar més 
mitjans humans, per exemple, no? Veig la taxa de reposició, 
veig el capítol I i me pose negre perquè, clar, no puc afavorir 
moltes vegades la dotació de mitjans corresponents per a fer 
una execució que tant al Consell de torn com a mi ens agrada-
ria que fera.

I això tots els membres d’esta cambra ho heu de tindre clar, 
caram! És que ho he dit molt clar. Tenim la mitat de funcio-
naris per mil habitants que Extremadura, per a fer el mateix! 
Vostés són conscients del que acabe de dir? I nosaltres tenim 
800 euros per capita menys que Cantàbria per a fer el mateix! 
Este és el marc en què ens movem. I, per tant, jo sóc el primer 
en exigir-me a mi ser màximament eficient, però jo sé quines 
dotacions tinc i com puc treballar amb això.

Per tant, torne a repetir, jo li assegure que este govern està 
per continuar augmentant l’eficiència. Li acabe de dir l’estalvi 
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que hem fet tant en el capítol II com en el capítol de trans-
ferències, però és que això no és suficient. Això és..., parlant 
d’una execució de despesa no financera de 15.000 milions, 
imagine’s si la faena per fer és gran, no?

Queda molt per fer! I estic convençut que si la ciutadania 
ens permet al botànic d’estar quatre anys més, la veritat és 
que farem eixa faena que queda pendent. Perquè només el 
primer any, senyor Montiel, vam haver de fer una provisió 
de 4.000 milions d’impagats que heretàvem del govern ante-
rior. Però quan ja creies que havies tapat tots els forats, l’any 
2017 vam haver de ficar 900 milions més. I quan creies que 
estava tot pagat, en l’any 2018, 150 milions més, per a fer 
boca, és a dir, per a començar. Si haguérem partit de zero... I 
tot això està ahí. I jo, no és una excusa per a dir-li que..., no, no 
és cap excusa; és senzillament perquè fem anàlisis realistes 
de la situació.

I este govern, com supose Podemos, estem per fer de La 
Generalitat una eina eficaç al servei dels valencians i de les 
valencianes.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

Interpel·lació a la consellera de Sanitat Universal i Salut Pública, 
senyora Carmen Montón Giménez, sobre la situació en què es 
troben els hospitals de la província de Castelló, que formula 
el diputat la diputada Mercedes Ventura Campos, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos (RE número 92.299, BOC 248)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller.

Continuarem amb el següent punt de l’ordre del dia. Ja 
és l’últim, la següent interpel·lació que, en nom del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, planteja la il·lustre diputada 
Mercedes Ventura a la consellera de Sanitat Universal i Salut 
Pública.

 
 
 
La senyora Ventura Campos:

Gracias, president.

En primer lugar, desde nuestro Grupo Ciudadanos quere-
mos manifestar nuestra gran tristeza por la marcha de Carme 
Alborch, una mujer que ha dejado una huella muy importante 
en la cultura de este país y en la lucha por los derechos de 
las mujeres. Y me sumo a sus últimas palabras, que nos dijo 
el otro día, que el feminismo debería ser declarado patrimo-
nio de la humanidad. Nuestro gran pésame a la familia, y a la 
familia socialista y todos sus amigos. (Aplaudiments)

Señora consellera, como sabrá, la preocupación de mi grupo 
por el tema de la sanidad pública valenciana no cesa, ¿no? Y, 
cada vez comprobamos cómo se van diluyendo dentro de las 
prioridades del Consell del botànic.

Señora Barceló, nos cuesta demasiado entender cómo es 
posible que liderando la conselleria con el mayor presupuesto 
de su historia, todavía no pueden cumplirse aspectos funda-
mentales como es la igualdad de acceso a los servicios públi-
cos por parte de todos los valencianos y todas las valencianas 
de la comunidad. La diferencia en la prestación de servicios o 
en la cartera de servicios asistenciales es abismal en función 
de la provincia de la Comunidad Valenciana. Y en este caso 
quiero centrarme en la provincia de Castellón, en mi provin-
cia, concretamente en la gestión que se está haciendo de los 
hospitales y del personal sanitario. 

Y es que hay diversos aspectos que aún no han sido aborda-
dos por la conselleria, y, pues, sinceramente, con la diligencia 
que merecen por parte de esta conselleria. En primer lugar, 
me gustaría hablarle de la calidad asistencial. 

Mire, los departamentos de salud de la provincia de 
Castellón, como usted sabe, presentan un déficit histórico 
respecto al resto de departamentos de Valencia y Alicante, 
en cuanto a la reducida cartera de servicios, infraestructu-
ras y, también, déficit en recursos, sobre todo, como usted 
también será conocedora del déficit en personal sanitario. 
Y esto se traduce en una gran lista de espera trasladando en 
muchas ocasiones a los pacientes a la provincia de Valencia. Y 
pueden mermar la calidad asistencial.

Y quiero exponerle algunos ejemplos para que quede más 
representado. En este caso, voy a centrarme en el Hospital 
Provincial de Castellón. Usted sabe que este hospital, durante 
muchos años ha sido un referente en nuestra provincia en lo 
que es salud mental y oncología. Un referente porque es el 
centro de referencia de más de seiscientos mil habitantes que 
componen la provincia. Pero desde que entró hasta que salió la 
señora Montón pues se ha desmantelado este hospital. Se ha 
dedicado a hacer políticas muy agresivas de despidos masivos 
que tanto dinero nos ha costado a todos los valencianos y a su 
conselleria, porque los tribunales, como usted sabe, les ha dado 
la razón a todo el personal sanitario que fue despedido. 

Pero entre estos desmantelamientos que se están produ-
ciendo en estos momentos o, mejor dicho, los déficits que 
se están dando en la actualidad en este hospital, se centran, 
casualmente, en las dos unidades más importantes, que son 
psiquiatría y oncología. 

Respecto a psiquiatría, para ponerle en antecedentes, hasta 
el 3 de octubre, el programa de trastorno mental grave de la 
infancia y adolescencia, contaba con tres psiquiatras, para 
atender tanto las consultas externas, ingresos, incluso las 
urgencias. Pero desde este mes solo van a contar con dos 
psiquiatras porque el director de psiquiatría se ha jubilado y 
no ha sido sustituido. En este caso, tampoco hay una previ-
sión para cubrir esta plaza.

Una situación que hace inviable que estos facultativos 
puedan dar una atención correcta por la imposibilidad o por 
la falta de tiempo material para poder atender a los diferen-
tes servicios.

Señora Barceló, los psiquiatras se van a ver obligados a cerrar 
la consulta externa del programa de trastorno mental grave 
de la infancia a la adolescencia por no tener los recursos. Y, 
como usted sabe, esto perjudica a la asistencia de la salud 
mental de muchos jóvenes.


